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33 El president i el secretari d’organització d’SDP, ahir.

@EstefaniaGracia

MALESTAR PER UNES ACUSACIONS

SDP assegura que el Govern 
amaga informació en rela-
ció a l’acord d’associació 
amb la UE i que hi ha aspec-

tes «que no es volen explicar». De fet, 
el partit creu que hi ha «dos grans 
problemes amb la negociació (el ta-
bac i el contraban)» i que la reunió 
mantinguda dimarts passat entre el 
cap de Govern, Toni Martí, i el minis-
tre d’Acció i Comptes Públics fran-
cès, Gérald Darmanin, es va haver de 
fer en caràcter d’urgència per apa-
gar precisament «un foc» relacionat 
amb el contraban de tabac. 

Segons el president d’SDP, Jaume 
Bartumeu, el malestar dels france-
sos vindria lligat a un informe elabo-
rat pel ministeri de l’Interior del pa-
ís veí que relaciona el contraban de 

SDP diu que 
Martí ha hagut de 
«córrer» per frenar 
l’enuig de França
El partit creu que la 
«improvisació» del 
Govern no ajuda al país
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França amb activitats d’islamisme 
radical i acusa la Batllia i les autori-
tats andorranes d’entorpir accions 
anticontraban. 

Bartomeu va assegurar que en 
vista d’aquestes informacions, Mar-
tí «va haver de córrer» per trobar-se 
amb els ministres francesos «de se-
gon rang, però qui hauria d’haver 
mantingut aquestes reunions són 
els ministres andorrans» homòlegs o 
corresponents a les temàtiques trac-
tades. Bartumeu matisa que tot ai-
xò «mostra una manca de prepara-
ció i d’improvisació» que està fora 
de l’adient. A més, el partit conside-
ra que aquests afers demostren que 
les relacions entre Andorra i Fran-
ça no estan tant bé «com es diu. S’es-
tan fent les coses de qualsevol mane-
ra i això no és bo per al país ni per a la 
ciutadania». 

VOLEN VEURE L’INFORME / A banda de 
la problemàtica que s’hagi gene-
rat, SDP considera que el més greu 
és la «manca de transparència» que 
ha presentat el Govern amb aquest 
afer, ja que era coneixedor de l’infor-

me i –malgrat que va fer un comuni-
cat explicant com havia anat la reu-
nió– en cap moment va esmentar el 
document o va fer referència al seu 
contingut. 

MANCA DE PERSONAL AL SAAS / D’altra 
banda, el partit va aprofitar la roda 
de premsa per remarcar que la man-
ca de personal del Servei d’Urgències 
del SAAS amaga més incògnites del 
que sembla. El secretari general d’or-
ganització d’SDP, Joan Marc Mira-
lles, va destacar que ni el pressupost 

Cinca admet «preocupació» a 
l’Elisi pel contraban de tabac 

El ministre portaveu, Jordi Cinca, 
va admetre ahir que el contraban de 
tabac és una qüestió que «preocupa 
a França» i per aquest motiu en les 
darreres setmanes s’han fet dues re-
unions amb autoritats gales per tal 
d’exposar els esforços duts a terme 
des del Principat per lluitar contra 

aquesta activitat il·lícita. «A ningú 
se li escapa que el tabac acaba sent 
un element fonamental pel què fa a 
tancar la lliure circulació de merca-
deries» en el marc de l’acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea, i no es 
vol que el contraban sigui un impe-
diment. «Calia abordar la qüestió», 
va indicar, afegint que «sabem que 
França ben legítimament està in-
quieta per aquesta activitat il·lícita» 
i per tant s’ha volgut exposar de pri-
mera mà el compromís del Princi-
pat en aquest àmbit. Així s’ha expli-
cant la feina feta «tant des d’un punt 

S’han fet dues reunions 
per exposar els avenços 
contra l’activitat il·legal
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de l’hospital de l’any passat 
ni el d’aquest any contem-
plen partides destinades a 
la contractació de nou per-
sonal. Aquest fet posa en en-
tredit les paraules del direc-
tor assistencial del SAAS, Jo-
an Martínez Benazet, que fa 
uns dies va assegurar que ja 
des de mitjans de l’any pas-
sat es tenien previstes no-
ves incorporacions de met-
ges per cobrir l’àrea d’Ur-
gències. 

Tanmateix, Miralles va 
criticar el fet que el Govern 
«hagi trobat de forma ràpi-
da tres milions d’euros per 
cobrir els plets de l’AREB i 
que no hagi estat capaç de 
solucionar la situació d’Ur-
gències», que fa més de tres 
anys que dura. De fet, el se-
cretari va especificar que 
amb els tres milions tras-
passats a l’entitat es podria 
haver cobert el salari de la 
plantilla d’Urgències «du-
rant sis anys». 

PARITAT AL CONSELL D’EUROPA 

/ Finalment, SDP va lamen-

«L’actuació de l’Executiu 
[en relació a l’informe 
francès] mostra una 
falta de previsió i de 
transparència»
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de vista operatiu com des del punt 
de vista de la modernització de la le-
gislació», va aclarir el ministre d’In-
terior Xavier Espot.

A Cinca també se li va preguntar 
sobre la possibilitat que França de-
mani fixar un diferencial determi-
nat (equiparant-se amb Espanya, per 
exemple) pel què fa al preu del ta-
bac per poder acceptar la transitòria 
de 30 anys. El ministre però, ho va 
descartar. «Seria una mica impropi, 
fins i tot, no és ni ortodox ni crec que 
hi hagi precedents de fixar el preu 
d’un país en funció del preu d’un al-
tre». A més de mantenir la lluita con-
tra el contraban, també va remar-
car la necessitat de «continuar pro-
tegint la nostra indústria», afegint 
que «hem d’estar vigilants perquè 
la transformació del sector agrícola 

pugui ser una realitat i per això ne-
cessitem temps». L’objectiu és que 
amb l’acord d’associació es pugui 
«seguir comercialitzant amb nor-
malitat però alhora evitar tota me-
na d’activitat il·lícites».

D’altra banda i en relació a un 
informe francès que posava en en-
tredit la cooperació entre els dos 
països en la lluita contra el contra-
ban, Espot ho va voler rebatre. «El 
Govern no té cap constància que hi 
hagi hagut deficiències entre la col-
laboració dels cossos policials i de 
duana nostres i els homòlegs fran-
cesos. Al contrari, les informacions 
que ens han tramès després de cada 
operació fan palesa una excel·lent 
cooperació», va afirmar, reiterant 
que els resultats obtinguts així ho 
demostren. H

tar el succeït  dilluns al Consell d’Eu-
ropa. L’òrgan va decidir apartar la 
delegació andorrana de l’activitat 
per una falta de paritat en els seus 
membres. Al respecte, Bartumeu va 
assegurar que es tracta «novament 
d’una manca de previsió i de respon-
sabilitat» per part de l’Executiu i va 
demanar que es deixi de posar la si-
tuació del Grup Mixt com a excusa, 
«perquè aquí els únics responsables 
són Sindicatura i el president de la 
delegació, que són els qui han de sa-
ber com funcionen les coses». H

MARICEL BLANCH

33 Jordi Cinca.


